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   Bełchatów, dn.  24.07.2012 r. 

 

Odpowiedzi na pytania zadane na spotkaniu Wykonawców w dniu 10.07.2012 r. 

 
   

Dotyczy:  Kontrakt 09 „Budowa instalacji przeróbki osadów na oczyszczalni ścieków”  
w ramach projektu pn.: „Budowa i modernizacja systemu sieci wodno – kanalizacyjnej na terenie Miasta 
Bełchatowa”. 

 
Działając na podstawie art. 38 ust. 3 ustawy z dnia 29 stycznia 2004 r. (t. j. Dz. U. 2010 roku,  

nr 113 poz. 759 ze zm.) przekazujemy odpowiedzi na pytania zadane na spotkaniu Wykonawców w dniu 
10.07.2012.  

 
    Po planowanej modyfikacji SIWZ i PFU, o której informowaliśmy w trakcie spotkania udzielimy 
odpowiedzi na pytania, które wpłynęły do Zamawiającego przed 10.07.2012 r. o dalszych działaniach 
będziemy informować na bieżąco. 
 
 Pytanie 1:   „Czy należy utrzymać zapisy, że mając masę … ton osadów na rok ma być ona w całości 
wysuszona do 65 proc. s. m. w 4 halach, czyli …  
Wymaga to odparowania w ciągu roku 6343 ton wody. Jeżeli podzielimy to przez 12 m -  to otrzymamy 528 
ton na m-c. Przy 4 halach o wym. 120 m. x 12 m. otrzymamy 5000 m2 czynnej powierzchni suszenia. To 
odparowana  masa wody w ciągu roku  z 1 m2 jest 1275 kg wody w oparciu o energię słoneczną oraz o emisję 
pochodzącą z pomp ciepła. 
W Polsce działa kilka podobnych suszarni powołam się na 2 przykłady – suszarni wybudowanej w Kłodzku 
oraz Myszkowie. Suszarnia w Kłodzku ma powierzchnię 885 m2 i w wg projektu ma odparować 856 kg /m2. 
Istotny jest tutaj wskaźnik masy wody do m2. Oznacza to, że ma odparować 856 kg/m2 przy zainstalowanej 
mocy pomp ciepła 210 kW . W przypadku „WOD. – KAN.”  mamy do odparowania 1275 kg wody, czyli 
odpowiednio więcej. 
Wg danych opublikowanych przez suszarnię w Kłodzku masa wprowadzana do suszarni do uzyskanego suszu  
- w efekcie ta suszarnia odparowuje średnio 711 kg wody na m2. 
Suszarnia w Myszkowie wg danych za rok 2011 z 1 m2 pow. Odparowywanych jest 776 kg wody/m2. 
Czy Państwo macie gwarancję, czy macie także opis, który w polskich warunkach klimatycznych, czyli przy 
takim natężeniu promieniowania słońca z jakim mamy do czynienia w Polsce i dodatkowo w oparciu o pompy 
ciepła jest w stanie uzyskać taką wydajność, czyli 1275 kg/m2. 
Chcę powiedzieć, że ogrzewanie podłogowe zasilane pompami ciepła to nie jest instalacja pozwalająca na 
wprowadzenie nieograniczonej ilości energii do osadu. Po 1 – jesteśmy w stanie podgrzać medium grzewcze, 
czyli wodę do temp. 50 – 55 st. C, ułożyć określoną długość węzy w sadnikach wtórnych, które też mają 
swoją pojemność cieplna a także są określone normy i przepisy określające w jaki sposób układa się 
wężownicę na posadzce. W przypadku Kłodzka 885 m2/210 kW – wskaźnik równa się 227 W/m2.  
W Myszkowie jest to 166 W/m2. W przypadku Kłodzka podniesienie mocy grzewczej nie powoduje 
efektywniejszego odparowania wody z osadu. 
 
 
 
 
 
 
 
 



Staram się tymi przykładami pokazać, ze bardzo wątpliwym jest w jakiejkolwiek technologii słonecznej  
z zastosowaniem jakichkolwiek pomp ciepła uzyskanie efektu założonego przez „WOD – KAN”. 
Poza tym mam pytanie: w ubiegłorocznym przetargu była założona budowa 8 ciągów technologicznych, czyli 
8 suszarni o tych samych gabarytach. Jaka była przyczyna, że „WOD.- KAN.” chcąc ograniczyć koszty 
inwestycji zmniejszył liczę hal, czyli powierzchnię , a co z tym związane mamy o połowę mniej energii 
słońca, która może być wykorzystana na darmowe parowanie wody w stosunku do poprzedniego przetargu. 
Tego technicznie, stosując tylko pompy ciepła i ogrzewanie podłogowe, wykonać się nie da. Wg wstępnych 
naszych obliczeń technologicznych nie tylko trzeba będzie grzać osady ale również dmuchać ciepłym 
powietrzem od góry, co będzie oznaczać, że zimą , kiedy do wprowadzenia w m - cu jest 528 ton osadu będzie 
on musiał niemal w całości być wysuszony przez energię dostarczana przez pompy ciepła, a to oznacza 
horrendalne zużycie energii elektrycznej i bardzo wysokie koszty suszenia. W Kłodzku pompy ciepła 
wyłączono po 2 m- cach eksploatacji najprawdopodobniej z powodu wysokich kosztów. W Myszkowie zimą 
pomp ciepła nie eksploatują w ogóle ze  względu na wysokie koszty eksploatacyjne. Używają ich tylko  
w procesie suszenia w okresach przejściowych. Jeżeli nie będziemy mieli ogrzewania podłogowego będzie 
oznaczało to ,że zimą czyli od grudnia nie będziemy w stanie wprowadzać całej masy osadu do hal 
suszarniczych. Jeśli będzie warunek, że osad taki będzie musiał być wysuszony w ciągu roku to będzie musiał 
leżeć na placu magazynowym. Sytuacja będzie taka, że osady te będą emitować   odory, a ponadto ich 
wprowadzanie w okresie letnim do suszarni i rozciągnięcie w cienką warstwę, gdy rozpoczęły się już w 
osadzie procesy gnilne będą  olbrzymie problemy  z odorami, których nie będzie emitowała suszarnia lecz 
osad , który czekając na swoje wysuszenie będzie musiał być składowany na placu. 
Reasumując: czy opracowane PFU zawierało podstawowe wskaźniki  i ocenę ich realności – mówię tutaj  
o 1225 kg/m2. Projekty suszarni w Myszkowie i w Kłodzku miały również założone zupełnie inne wartości. 
Kłodzk wg projektu miał odprowadzać 856 kg wody/m2 a Myszków 1056 kg wody/m2.  W efekcie uzyskano 
w 1 przypadku 711 a w 2 776 kg wody/m2.” 
 
Odpowiedź:  Wymóg budowy 4 ciągów technologicznych o określonych parametrach zawarty jest               
w dokumentach regulujących sposób finansowania inwestycji z funduszy europejskich, w związku z czym nie 
może ulec zmianie. Dopuszczamy każda technologię, która w oparciu o suszarnię słoneczną zagwarantuje 
wysuszenie 100 proc. osadu wytworzonego w ciągu 12 miesięcy do 65 % s.m. bez składowania na hałdach. 
Suszenie nie może powodować zamarzania ani zagniwania osadów.  
 
Pytanie 2: „ jeszcze jedno pytanie  - ponieważ należy osiągnąć 9162 tony osadu w ciągu roku w przypadku 
suszarni słonecznych, gdzie natężenie promieniowania słońca jest zimą 10 -  krotnie mniejsze niż latem i jeżeli 
„WOD. – KAN.” zależy na bieżącym suszeniu osadu … powstaje żeby zdefiniować wydajność  suszarni nie 
przez masę suszonych osadów w roku, lecz poprzez masę suszonych osadów każdego miesiąca, a najlepiej  
masę mokrych osadów, które każdej doby kiedy pracuje linia odwadniania osadu mają być wprowadzane do 
…..” 
 
Odpowiedź:  Wykonawca ma zaproponować technologię suszenia, która spełni założone w PFU wymogi. 
Kryteria i modyfikacja zostaną podane na podstawie kluczowych założeń, które nie będą zmienione.  
 
Pytanie 3: „Wysuszenie do 65 proc. s. m. powoduje, że i tak odparowuje niemal 80 proc. zawartej w osadzie 
wody. Nie jest problemem wysuszenie 9162 ton osadu/rok  z 20 proc do 65 proc. tj. odparowanie 6343 tony 
wody/rok, a wysuszenie tak jak w 2 wariancie, czyli 4581 ton od 20 – 90 proc. tj. odparowanie jedynie 4900 
kg wody, czyli zdecydowanie mniej. Zgadza się więc, że w ubiegłym roku gdy było 8 hal suszarniczych i 9162 
ton, ale na 2 x większej powierzchni to wtedy z 1 m2 pow. Mielibyśmy odprowadzić tylko 712 kg wody, czyli 
biorąc pod uwagę Myszków i Kłodzko wartość całkowicie realną. W momencie gdy ograniczyliśmy pow.  
o połowę , a masę wody, którą należy odparować – zmniejszyliśmy tylko o niecałe 2000 ton doszliśmy do 
wskaźnika 1275 kg/m2. Mamy więc 1275 do 712.” 
 
Odpowiedź: Założeniem jest wysuszenie 43 000 m3 osadów o uwodnieniu 95,7 % do 65%  s. m. na przestrzeni 
12 miesięcy. 
 
Pytanie 4:  „rozumiem, że jedynym warunkiem jest wysuszenie 100 proc. osadu w 4 halach do 65 proc. s. m. 
a wymóg PFU, że suszymy połowę do 90 proc. jest nieaktualny.” 
 
Odpowiedź:  Założeniem jest wysuszenie 43 000 m3 osadów o uwodnieniu 95,7 % w 4 halach do 65% s. m. na 
przestrzeni 12 miesięcy. Wymóg osiągnięcia zawartości 90% s. m. jest nieaktualny. 
 
Pytanie 5: „osady wysuszone, które będą przetrzymywane w silosie osadu wysuszonego  - czy tam będą 
gromadzone osady wysuszone do 65 proc. czy do 90 proc.” 
 



Odpowiedź: Nie ma potrzeby budowy silosa gromadzącego tygodniowy zapas. Znajdzie to odzwierciedlenie  
w modyfikacji.  
 
Pytanie 6: „nie jest problemem wysuszenie w 8 halach do 90 proc. zaś jest problemem wysuszenie połowy 
osadu w 4 halach do 90 proc.”  
 
Odpowiedź: Nie ma warunku wysuszenia połowy wytworzonego w ciągu roku osadu do 90 % s.m.. Należy 
suszyć wszystko do 65 % s.m. w 4 halach. To jest podstawowe założenie. 
  

                  Pytanie 7:  „Suszarnie słoneczne i hybrydowe są specyficznym elementem technologicznym  
i niewielu inżynierów i techników ma doświadczenie. Dlatego pytam o doświadczenie praktyczne biegłego, 
gdyż w przypadku  Myszkowa i Kłodzka doświadczony projektant przeszacował swoje założenia projektowe 
w stosunku do tego co uzyskuje w praktyce. W przypadku Kłodzka o 30 proc. a w przypadku Myszkowa 
prawie o 70 proc. w związku z powyższym nie chciałabym, by „WOD. – KAN.” został w sytuacji w której 
zgadza się wszystko na papierze lecz inwestycja od początku będzie obarczona błędem wadliwych założeń, 
gdyz w Polsce ani klimatu ani natężenia słońca zmienić się nie da.” 

 
Odpowiedź: Biegły jest pracownikiem naukowym uczelni technicznej – specjalistą ds. gospodarki osadowej. 
 
Pytanie 8: „zgodnie z informacją Pana Dyrektora należy tak zaprojektować i wybudować suszarnię, by można 
ją było modyfikować do wysuszenia do 90 proc s. m. Czy np. rurociągi, kable energetyczne, szafy itp. 
Przewidywać docelowo do konkretnie tego, czy ograniczyć się do 65 proc.”  
 
Odpowiedź:  Wszystkie rozwiązania mają być dostosowane do 65 proc. Chodzi tylko o to by np. stacja 
odwodnienia zgodnie z sugestiami „WOD. – KAN.” usytuowana była w szczycie 4 wybudowanych hal, czyli  
w przyszłości będzie znajdowała się pomiędzy ośmioma halami. Chodzi o uniknięcie takiego usytuowania 
budynków, które uniemożliwiłoby dalsza rozbudowę suszarni  lub ich przebudowę oraz o takie 
zagospodarowanie przestrzeni przeznaczonej na postawienie suszarni, by mogła być wykorzystana  
w przyszłości na jej rozbudowę.  
 
Pytanie 9: „czy będzie narzucone tak jak poprzednio wybudowanie silosu na susz osadowy. Gdyby się miał 
znaleźć w tym samym budynku co prasa wymagałoby to konieczność transportu całego suszu i wyrzucania na 
taśmociąg. Zapis ten w PFU był niejasno sformułowany i trudno było sobie wyobrazić dobre technicznie 
rozwiązanie, które umożliwi dostawę i odbiór suszu w tej samej linii …..” 
 
Odpowiedź: Silosa w ogóle nie będzie. Dopuszczamy różne rozwiązania. Dopuścimy również inny sposób 
odbioru, lecz o szczegółach możemy rozmawiać gdy będzie gotowa ekspertyza biegłego. Z tego wyniknie 
przyszły kształt modyfikacji. Nie narzucamy silosa gromadzącego  7 –dniowy zapas. 
 
Pytanie10: „czy wykonanie materiałowe przewracarki w stali 1.43. 01. która zostaje  
w sprzeczności z wykonaniem prasy filtracyjnej po której leje się filtrat i prasa oraz rama ma kontakt w całości 
z agresywnym środowiskiem nie było narzuconego obowiązku wykonania ze stali nierdzewnej, natomiast  
w suszarni odpadów, gdzie rama przewracarki nie styka się w ogóle z odpadami ani ściekami była wymagana 
w całości do wykonania ze stali nierdzewnej. Czy ta nieścisłość zostanie również uwzględniona.” 
 
Odpowiedź: W modyfikacji nastąpi zmiana zapisów dotyczących zastosowania materiałów. 
 
Pytanie 11: „czy będzie dokonana ocena ofert pod względem technologii i zgodności z tym co „WOD. – 
KAN.” wymaga?” 
 
Odpowiedź: Będzie prowadzona ocena pod kątem spełnienia zapisanych kryteriów oraz tych, które 
zaproponuje ekspert. Będzie również modyfikacja wymogów. 
 
Pytanie 12:  „Czy wymagana szerokość hal 12 m to 12,8 jest również 12 m, czy jest to zapis bardzo 
wymagany, czy jest dopuszczalne odstępstwo?” 
 
Odpowiedź: Dopuszczamy szerokość 1 hali od 11 do 13 m. 
 
Pytanie 13:  „Czy przepompownia osadu wstępnego wchodzi w zakres, jeżeli osad wstępny wypada.”  
 
Odpowiedź: Przepompownia osadu wstępnego nie wchodzi w zakres zadania. 
 
 



 
 
 
Pytanie 14:   „W PFU jest napisane, że wymaga się suszenia do 90 proc. a w tym momencie suszymy do 65 
proc. Czy trzeba będzie zmieniać decyzję środowiskową?” 
 
Odpowiedź: Realizacja mniejszego zakresu niż określony w decyzji środowiskowej nie wymaga jej zmiany. 
 
Pytanie 15:  „Czy będą umieszczone na stronie rzuty budynku pompowni osadu ….” 
 
Odpowiedź: Rzut zostanie umieszczony na stronie internetowej Zamawiającego. 
 
Pytanie 16:  „Jaki procent całości osadu będą stanowiły osady dowożone.” 
 
Odpowiedź: Na dzień dzisiejszy chcemy suszyć swoje osady. Jeśli będą wolne moce będziemy przyjmować 
osady dowożone. Na dzień dzisiejszy parametrem jest wysuszenie 100 proc. osadu naszego. 
 
Pytanie17:  „Czy w masie 9162 ton osadu nie ma osadu dowożonego. Czy jest to całość osadu powstającego 
na oczyszczalni.” 
 
 Odpowiedź: Tak. 
 
Pytanie 18: „Czy z tych szczegółowych wymagań teraz całkowicie zrezygnujecie i będzie pełna dowolność 
technologiczna ?” 
 
Odpowiedź: Taki jest nasz cel, lecz wszystkie parametry dostał ekspert. Został określony punkt wyjścia i punkt 
docelowy i na jego opracowaniu będziemy się opierać. 
 
 

 

 
 

 

                                            Podpisał: 
 
                                            Prezes Zarządu – Dyrektor Naczelny – mgr Edward Olszewski 

Wiceprezes Zarządu – Dyrektor ds. Rozwoju  i Utrzymania Ruchu 
mgr inż. Ryszard Błażejewski 

 
 

 
   
 
 
 


